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ACTA DE LA REUNIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL DE LA DONA 
Dia 16 d’abril de 2019 

 
 
Assisteixen a la reunió: La Sra. Cristina Cruz Mas, regidora de la Dona i 
presidenta del Consell; la Sra. Conxita Almarcha Villena, del GAM Lilium; la 
Sra. Elena Martinez Casahuga i la Sra. Teresa Bosch Esparrica, de L’Olivera; 
la Sra. Mariona Descàrrega Alsina, de Creu Roja; La Sra. Luisa Montes 
Romero, de l’Associació Dones en Acció de Ctra. de Santpedor; la Sra. Zineb 
Ouanegha , de l’associació Al Noor;  la Sra. M. Assumpció Lleonart, del Col.legi 
d’Advocats, la Sra. Kate Lorra. d’UGT; la Sra. Marina Hosta Vila, de la FAVM. A 
títol personal, la Sra. Sandra Pujol Solernou; la Sra. Maria Josefa Gil Barba, la 
Sra. Maria Cunill Gil, la Sra. Rosario Ramos Gómez, la Sra. M. Àngels Ramos 
Gomez, la Sra. Montserrat Roldán Rodríguez i la Sra. Montserrat Margarit 
Castells, la Sra. Aurora Perez La Rosa, la Sra. Paqui Borjas Reyes i la Sra. 
Veronica Soto. 
 
També hi assisteix la Sra. Carme Batista Albacete, com a secretària del 
Consell.  
 
S’excusen la Sra. Montserrat Mestres, cap del servei d’Acció i Cohesió Social 
de l’Ajuntament de Manresa; la Sra. Núria Grané Garcia, del Col·legi de 
Metges; la Sra. Alba Baltiérrez, d’ERC, i la Sra. Diana Pinzón Sanabria. 
 
 S’inicia la reunió a les 7 de la tarda a la sala de reunions del Centre Cultural el 
Casino. 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 

1. Lectura i aprovació de l’acta de la sessió anter ior 
 
S’aprova l’acta de la sessió anterior sense cap esmena. 
 
L’acta de la sessió extraordinària del dia 5 de febrer s’ha enviat avui mateix i 
no ha donat temps a que moltes de les assistents la poguessin llegir. Es 
posterga, doncs la seva aprovació, fins a la propera reunió del Consell 

 
2. Valoració de la campanya del 8 de març 

 
Es fa una valoració global de la campanya molt positiva.  Es passa a comentar 
cada un dels actes organitzats pel SIAD i pel Consell Municipal de la Dona. 
 

- Molt bon nivell de participació en tots els actes. 
- S’ha mantingut el nivell en la participació d’homes en la majoria dels 

actes de la campanya. 
- S’ha mantingut el elevat nombre d’entitats, regidories i grups que s’han 

implicat en la campanya organitzant activitats. 
- La realització, un any més, de l’acte institucional del 8 de Març al Saló 

de Sessions de l’Ajuntament va comportar més implicació política, amb 
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la presència de tot l’equip de Govern. La qualitat, interès, estètica de 
l’acte institucional, tot i que va excedir-se del temps previst, va mantenir 
l’interès de les persones assistents. 

- La tercera Cursa de la Dona va mantenir l’èxit de participació de dones 
de totes les edats,  arribant a les 1.000 inscripcions. La cessió d’un euro 
per inscripció al pressupost municipal destinat a les subvencions per a 
les entitats de dones. La aportació de WC per part del SIAD. 

- El fet de no programar cap acte pel mateix dia 8 de març va permetre 
dedicar la data a les reivindicacions i manifestacions.  

- La manifestació organitzada pel comitè del 8 de març per reivindicar els 
drets de les dones va aplegar  més de 6.000 persones.  

- L‘itinerari dramatitzat va generar molt interès i molt bones opinions. 
Malgrat l’esforç que va suposar per a les actrius haver d`organitzar un 
acte d’aquesta complexitat en tan poc temps, el resultat va ser molt 
positiu. El fet de tenir tanta demanda va permetre fer una segona sessió 
també amb gran èxit de participants. 

- La dinamització de l’exposició “Un bosc de contes” adreçada a l’alumnat 
de primària va tenir unes valoracions molt bones tan per part de 
l’alumnat com del professorat. Hi van participar uns 1.600 infants. 

- La sortida a la Maternitat d’Elna també va ser un èxit de participació i va 
rebre molt bones valoracions.   

- El concurs de mems va permetre treballar  amb els joves la utilització de 
les noves tecnologies per fer prevenció i sensibilització en relació als 
drets de les dones  i la  igualtat de gènere.   

- La col·laboració de l’alumnat de batxillerat d’arts escèniques de l’IES 
Lluis de Peguera en l’acte d’entrega de premis del concurs de mems.  Hi 
van aportar un conjunt d’accions artístiques de gran estètica i contingut 
per reivindicar el paper de les dones al llarg de la història en diferents 
disciplines artístiques.  

 
 
També es comenten els aspectes a millorar: 
- Poca participació dels centres de secundària en el concurs de mems. 

Malgrat que hi van haver moltes obres presentades, només corresponien 
a un sol centre.  

- L’episodi de llançament  d’ous i pintura a la Policia Municipal per part del 
grup organitzador de la manifestació va ser percebut per moltes de les 
persones participants com una provocació innecessària i no informada.  

- La logística de la dinamització del Bosc de contes suposa una gran 
dificultat en la seva organització i coordinació per quadrar tots els 
horaris, disponibilitats i edats de l’alumnat . 

- L’èxit de participació de la Cursa de la Dona va provocar que algunes 
persones es quedessin sense samarreta del mateix color i sense aigües 

- L’article de premsa del Regió7 sobre l’Itinerari dramatitzat va obviar que 
era una activitat organitzada pel Consell Municipal de la Dona. 

 
Es fan algunes propostes de millora: 
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- Buscar noves formes de participació dels centres educatius que permetin 
més implicació i autonomia en les accions que organitzin en els seus 
centres.  

- Mantenir les reunions prèvies de coordinació i suport amb totes les 
entitats que vulguin organitzar activitats dins la campanya. 

- Evitar programar l’acte institucional el mateix 8 de març per tal de no 
contraprogramar els possibles actes reivindicatius de la  ciutat. 

 
 
També es valora com a positiva la implicació i participació d’altres entitats en 
l’organització d’actes dins la campanya, fins arribar al 38 a la ciutat. Es 
destaquen la lectura del manifest a les portes del jutjat organitzada pel Col·legi 
d’Advocats i la festa de les dones marroquines organitzada per Al Noor. 
 
 

3. Propostes de celebració del 28 de maig, Dia Inte rnacional d’Acció 
per la Salut de les Dones 

 
Des de la comissió de la salut s’explica que aquest any es faran unes jornades 
de tres dies amb un conjunt de xerrades i tallers que es concentraran en una 
carpa a Sant Domènec. 
 
S’inaugurarà el mateix dia 28 de maig a la tarda, amb un taller especial que 
inclourà musica en directe per acabar l’acte. Els dies 29 i 30 es faran accions 
durant tot el dia. Seran d’una hora de durada i s`intentarà deixar un espai de 
temps entre acció i acció. 
Totes les persones que col·laboraran aportant-hi tallers o xerrades ho faran 
desinteressadament. 
Es farà molta difusió de cada activitat a les xarxes a traves dels comptes a 
Instagram de la comissió de salut i del SIAD, així com cartells grans i flyers més 
petits, en paper.  
 
Durant tot el dia 29 s’exposarà a la carpa l’exposició de l’Olivera........... 
 
Per prevenir que en cas de pluja no es puguin fer activitats al terra, com per 
exemple el ioga, es llogarà també un terra de fusta per a tota la superfície de la 
carpa.  
 
 

4. Representant al Consell Nacional de Dones de Cat alunya 
 

Malgrat que en el passat Consell es va proposar que fos la Montse Margarit qui 
representés el Consell Municipal de la Dona, aquesta ho va declinar, ja que 
creu que s’ha de donar pas a dones més joves. Ella mateixa proposa  
l’Assumpta Lleonart.  
Se li passa a l’Assumpta la informació sobre el Consell Nacional de Dones de 
Catalunya que ens han fet arribar. S’ho mirarà i decidirà.  
 
S’informa que des de l’Institut Català de les Dones i des del Consell Nacional 
de Dones de Catalunya (CNDC)  volen  dinamitzar les assemblees territorials 
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de dones, que són els òrgans participatius i consultius del CNDC, format per les 
entitats de dones del territori, i que tenen per objectiu definir, impulsar i 
coordinar les polítiques de dones i per a les dones en el seu àmbit territorial.  
  
Un dels objectius de l’ICD per aquest any és convocar l’Assemblea Territorial 
de Dones de la Catalunya Central tan aviat com sigui possible. Com que fa 
temps que aquesta assemblea no s’ha reunit, han volgut abans contactar 
prèviament amb els SIAD i serveis de cada comarca per tal de demanar la 
nostra col·laboració per tornar a dinamitzar-la. 
  
Abans de convocar l’Assemblea han pensat organitzar, amb el nostre ajut, una 
reunió durant el mes de maig amb les entitats de cada comarca per explicar 
què és el Consell Nacional de Dones de Catalunya i com s’articulen les 
assemblees territorials. A partir d’aquesta reunió i un cop hagin copsat les 
opinions i inquietuds de les entitats, organitzaran i convocaran l’Assemblea 
Territorial de la Catalunya Central. 
 
Quan tinguem la informació de la data i el lloc on és previst fer aquesta reunió a 
la nostra comarca, ja us ho farem arribar des del SIAD. Tant a totes les entitats 
de dones com al mateix Consell municipal.   
 
Es valora que és important participar tant a l’Assemblea Territorial com al 
Consell Nacional, ja que és la manera de poder incidir en  les polítiques de les 
dones del nostre territori. 
 
5.  Nomenclàtor: assistència al Ple municipal del 1 8 d’abril per l’aprovació 
del nom de carrer Pilar Beltran 
 
Es  valora important que hi hagi una bona representació de dones del Consell 
durant aquest ple, ja que la proposta de posar el nom de la primera bibliotecària 
de Manresa i proposar dues dones més per a propers nom de carrer de la 
ciutat va sortir del mateix Consell.  
 
Es demana si seria possible que la Sandra, en representació del Consell, digui 
unes paraules durant el ple. La regidora diu que sí, que només s’ha de fer una 
instància sol·licitant-ho. 
 
Ara els plens són sempre a les 17 h per facilitar la conciliació amb la vida 
familiar. 
 
En aquest ple també s’informarà que es farà un canvi de nom del carrer de 
Lluis Argemí (ja que s’ha pogut demostrar que no era mereixedor dels honors 
que se li van atorgar) pel d’Ignasi Domènech, un cuiner de la ciutat. Malgrat 
que es va recordar que quedaven pendents els noms de dues dones més,  
sembla que hi havia en compromís previ per posar aquest nom a un carrer.    
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6. Comissió permanent 
 
 Els darrers estatuts aprovats diuen que aquesta comissió ha d’estar formada 
per la presidenta (la regidora) i tres dones del Consell. Actualment només hi ha 
una dona. La Veronica Soto, malgrat que es va oferir, per un canvi sobtat a la 
seva situació familiar no ho pot assumir ara mateix.   
 
La Diana Pinzón, malgrat que no ha pogut assistir a la reunió d’avui, es va 
comprometre a formar-ne part si la regidora es tornava a presentar. Atès que 
ha estat així, se suposa que la Diana també complirà amb la seva paraula.  
 
Es llegeixen de nou les funcions de la comissió permanent per tal que totes les 
dones sàpiguen què implica formar part d’aquesta comissió. 
 
Vista la manca d’iniciatives, se li proposa directament a la Mariona Descàrrega, 
que accepta.  
 
Per tant, la comissió permanent quedaria formada per Sandra Pujol,  Mariona 
Descàrrega i Diana Pinzón.  
 
 
7. Precs i preguntes  
 
Es demana informació sobre què passarà amb les dones que necessiten  
atenció psicològica al SIAD quan la psicòloga que es va contractar 
temporalment per tal de cobrir les tasques de la coordinadora de la Dona, de 
baixa de maternitat, marxi a final d’aquest mes.  Preocupa que no se les pugui 
atendre de forma ràpida i que es generi llista d’espera per atendre les dones 
víctimes de violència masclista. 
 
La regidora explica que actualment no hi ha llista d’espera i que quan marxi la 
psicòloga es prioritzarà l’atenció a les dones sobre la coordinació de les 
accions del pla d’igualtat (tasca que ara està assumint en part la psicòloga del 
servei). 
 
Si es generés llista d’espera, malgrat que suposaria un problema per a les 
dones,  serviria per justificar que és necessari més personal en el SIAD.   
 
Aquest any hi ha previst pressupost per oferir servei de supervisió a la 
psicòloga, recurs molt necessari per donar suport a la seva tasca. En els últims 
mesos han augmentat les seves citacions al jutjat i les seves intervencions 
d’urgències fora del servei.   
 
S’explica que a l’Oficina d’Atenció a la Víctima dels jutjats fan una molt bona 
tasca acompanyant les dones víctimes en els primers moments, tot i que no 
poden intervenir en tot el procés i, per tant, continua sent necessari el suport de 
Lilium en molts casos.   
 
Amb motiu de les properes eleccions municipals, i com que aquesta és la 
darrera sessió del Consell de la legislatura actual, la regidora Cristina Cruz 
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s’acomiada fent una valoració molt positiva de la seva experiència i agraint a 
les dones la seva implicació. 
  
 
I sense res més a tractar, es dona per finalitzada la sessió. 


